
 

18.01.2019 – 21.01.2019  



2 
 

СОДЕРЖАНИЕ 

КАЗАХСТАНСКИЕ СМИ 
Жастар жылынан не күтеміз? ---------------------------------------------------------3 
Ақтөбелік жастар тұрғын үймен қамтамасыз етіледі --------------------------5 
Нью-Йоркте студенттер БҰҰ ҚК-дегі Қазақстанның жұмысы бойынша 
пікірсайысқа қатысты --------------------------------------------------------------------5 
Денис Тенді өлтірген жастар бұл іске амал жоқтығынан барды -----------7 
Вместе мы - сила. Каким будет Год молодежи в Казахстане --------------9 
Профилактикой разводов среди молодых семей займутся в 
Алматинской области ------------------------------------------------------------------10 
КТЖ увеличивает финансирование по обучению молодежи ------------11 
Главное, чтобы в школу пришли молодые педагоги - учитель истории -
------------------------------------------------------------------------------------------------12 
Почти четверть госаппарата Костанайской области составляет 
молодежь ----------------------------------------------------------------------------------12 
Жулдыз ОМАРБЕКОВА, вице-министр общественного развития: 
Критика неизбежна, но процесс необратим ------------------------------------14 
«Egemen Qazaqstan» мен «Жастар» орталығы меморандумға қол қойды 
------------------------------------------------------------------------------------------------16 
Түркияда оқып жүрген қазақ жастары игі бастаманы қолға алды --------17 
Жетісайда жастар форумы өтті -----------------------------------------------------17 
Теміртауда жастарды жұмыспен қамту орталығы ашылды ---------------18 
Астанада Жастар жылының ашылуы өтеді -------------------------------------20 
Биыл «Ақмола жастары» бағдарламасы іске аса бастайды --------------20 
Алматылық студенттердің ішімдікті қаншалықты тұтынатыны зерттелді 
------------------------------------------------------------------------------------------------21 
Жастар жылында жұмыссыздық қысқарады -----------------------------------22 
«Нұр отан» «тышқан аулаған» студенттерге ара түсті ----------------------24 
"Жастар жылында" ақтөбеліктерге үндеу жарияланды ---------------------25 
Қазақстанда жастарға арналған киберспорт академиясы құрылады ---26 
ЗАРУБЕЖНЫЕ СМИ 
Эксперты ООН призвали Японию запретить телесные наказания детей 
------------------------------------------------------------------------------------------------28 
Почему перспективные учёные работают в Казахстане, а не уезжают за 
рубеж ---------------------------------------------------------------------------------------29 
«Чем больше знаний, тем мы сильнее»: Мирзиеев пообщался с 
узбекской молодежью в ФРГ --------------------------------------------------------33 
«Казахстан орысша»: казахстанские журналисты и блогеры 
познакомятся с центрами казахского языка и культуры в Москве -------34 
  



3 
 

КАЗАХСТАНСКИЕ СМИ 
 

24.kz 
Дата: 18.01.2019 
Ссылки:https://24.kz/kz/zha-aly-tar/baspasozge-sholu/item/290841-
zhastar-zhylynan-ne-k-temiz 
 

Жастар жылынан не күтеміз? 
 

Жастар жылы деп анықталған биылғы жыл қандай шаралармен 
айшықталмақ? 

Ас та төк той, алқалы форум, қаптаған флеш-мобтардан нақты 
нəтиже күте аламыз ба? 

Талғат Серікқалиұлы, тілші: 

– Абайдың сөзімен айтқанда «Жастықтың оты жалындаған, 
талаптың аты арындаған» буынды қолдауға арналған жыл басталды. 
Жастар жылында қандай шаралар қабылдануы керек? Жастарды не 
алаңдатады? Олар қандай қамқорлыққа зəру? Жыл бойы пайдасыз 
форумдар мен флешмобтар шеруінен көз аша алмай қалмаймыз ба? 
«Egemen Qazaqstan» газеті осы тектес сауалдардың жауабын тұрақты 
түрде оқырман назарына ұсыну үшін Жастар жылына арналған арнайы 
бет шығаруды қолға алып отыр екен. 

«Жоғары білім алуға жыл сайын бөлінетін 54 мың грантқа қоса 
тағы 20 мың грант бөлу Үкіметке тапсырылды. Сондай-ақ 2022 жылдың 
соңына дейін кемінде 75 мың орындық жатақхана салынады. Жастар 
жылын өткізу жөніндегі жол картасында жастардың барлық санаттарын 
қолдау шараларының толық кешені қамтылмақ. Атап айтқанда, білім 
беру, жұмыспен қамту, денсаулық сақтау, қолжетімді баспанамен қамту, 
жастар арасында кəсіпкерлікті өрістету, қаржы сауаттылығын жетілдіру, 
құқықтық мəдениетті дамыту, дарынды жастарды қолдау сынды бас-
аяғы 11 бағытта жұмыс жүргізіліп, 70-тен астам шара өткізілмек». 

Шахаудың жолы қашан жөнделеді? 
Талғат Серікқалиұлы, тілші: 
– Шахау ауылының тұрғындары қашанғы шұрқ-тесік жолдармен 

жүреді? Солтүстік Қазақстан облысының Прибрежный ауылдық 
округінде өткен əкім есебінде ауыл тұрғындары осы сауалды төтесінен 
қойған. Өзекті мəселені көтерген «Солтүстік Қазақстан» газеті тілшісінің 
жазуынша, облыс орталығының іргесіндегі Қызылжар ауданында 47 
мыңнан астам тұрғын бар. Ал жаңағы жолдары шұрқ-тесік Шақау ауылы 
Прибрежный ауылдық округіне қарайды екен. Жергілікті билік биыл бұл 

мəселе шешімін табады деп уəде берген. Бұл мақсатқа 575 миллион 
теңге қаржы да бөлініпті. Бірақ бұған дейін де талай уəдеге қарық болған 
ауыл тұрғындары жуық арада тақтайдай тегіс жолмен жүретініне 
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сенбейді, - деп жазады автор. Мақалада ауданға қарасты өзге де 
ауылдарды толғандырған түйткілді мəселелер сөз болады. 

«Қала іргесіндегі мың жарымдай тұрғыны бар Прибрежный 
ауылында жастардың демалыс орны жоқ. Мемлекет басшысы биылғы 

жылды «Жастар жылы» деп жариялап отыр. Сондықтан ауылдағы қыз-
жігіттер үшін мəдени орын қарастырылса деген тұрғындар уəжі орынды. 
Уақыт еншісіндегі мəселенің бірі – дамба құрылысы. Көпшілік 2017 
жылдың көктемінде Прибрежный ауылы қар суының құрсауында 
қалғанын əлі ұмыта қойған жоқ. Қаншама тұрғын үйді су шайып, 
ауылдықтар шығынға ұшырады. Бұдан бөлек, ауыл көшелерін 
жарықтандыру, қар тазалау, қоқысты тиісті орындарға төгу секілді 
шешімін күткен мəселелер шаш етектен». 

Талғат Серікқалиұлы, тілші: 
– Биыл Батыс Қазақстан аймағына ақ ұлпа мол түсті. Өңірде 

салауатты өмір салтын ұстанып, қысқы саф таза ауамен тыныстап, 
шаңғымен серуендегенді сүйетін тұрғындар аз емес. Міне осындай 
жандардың бірі жергілікті басылым «Орал өңірі» газетіне хабарласып, 
шаңғыны қалай таңдауға болатынын сұраған. Оқырман сауалына орай 
шыққан мақалада шаңғы жарысы бойынша кəнігі спортшы-
мамандардың пайдалы кеңестері берілген. Мəселен, шаңғы мен оның 
таяқшасын жəне бəтіңкені қалай таңдау керек, қандай өндірушілердің 
шаңғысын сатып алған дұрыс, шаңғы күтіміне қажетті материалдарды 
қайдан алуға болады деген сауалдарға толыққанды жауап табуға 
болады. 

Шаңғыны қалай таңдайды? 
Сергей Кудрявцев, шаңғы жарысы бойынша облыстың бас 

бапкері:  
– Шаңғыны кəсіби тұрғыда меңгеремін десеңіз, сапалы түрін 

таңдауыңыз керек. Қарапайым шаңғының салмағы шамамен 1 келі 
болса, спорттық шаңғының салмағы небəрі 400 грамнан аспайды. Тек 
кəсіпқой спортшылар ғана емес, əуесқой шаңғышылар да құрал-
жабдықтарының күтіміне айрықша көңіл бөлгені жөн. Күтімнің ең басты 
элементі ретінде парафинді жақпамай қолданылады. Парафиндеуді 
ақысын төлеу арқылы кəсіби мамандарға жасатсаңыз, орта есеппен 
əуесқойлар 2000 теңге, ал кəсіпқойлар шамамен 15 мың теңге 
жұмсайды. Қорғаныш қабаты саналатын парафин шаңғының табанын 
мұз кесектерінің жыруынан қорғайды, сырғанау жеңілдігін қамтамасыз 
етеді. 

Талғат Серікқалиұлы, тілші: 
– Алдағы демалыс күндерінде аяққа шаңғы байлап, табиғат 

аясына тартып кетуді жоспарлап отырсаңыз, осындай пайдалы 
кеңестерін ұсынған «Орал өңірі» газетін бір шолып шығуға кеңес 
беремін.   
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masiz_etiledi 

 
Ақтөбелік жастар тұрғын үймен қамтамасыз етіледі 

 
Аталмыш бірегей бағдарламаға 29 жасқа дейінгі облыс 

тұрғындары қатыса алады. 
Ақтөбе жастары тұрғын үймен қамтамасыз етіледі. Бұл туралы 

Өңірлік коммуникациялар қызметінде өткен баспасөз конференцияда 
облыстық жастар саясаты мəселелері басқармасының басшысы 
Нұрлан Күнтуов мəлімдеді, деп хабарлады Ақтөбе облысының Өңірлік 
коммуникациялар қызметі. 

Спикердің айтуынша, бұл бағыт Елбасы жариялаған Жастар жылы 
аясында жүзеге асырылып, жүздеген жас ақтөбеліктерді тұрғын үймен 
қамтамасыз етуге бағытталған. 

"Қазіргі уақытта жастар  үшін өзекті мəселелердің бірі - өз 
баспанасының болмауы болып табылады. Осыған байланысты Ақтөбе 
облысы əкімінің тапсырмасына сай, Ақтөбе қаласының əкімдігі, 
облыстық жастар саясаты мəселелері басқармасы "Тұрғын үй құрылыс 
жинақ банкі" АҚ-мен бірлесе отырып,  жастар мен жас отбасыларды 
тұрғын үймен қамтамасыз ету бойынша бағытты іске асыруға кірісті", - 
деді Нұрлан Күнтуов. 

Аталмыш бірегей бағдарламаға 29 жасқа дейінгі облыс 
тұрғындары қатыса алады. Олар ауданы 40-50 шаршы метр болатын 1 
бөлмелі пəтерлерге үміткер бола алады, бұл ретте тұрғын үй алаңы 
үшін бастапқы жарна көлемі орташа есеппен 350 мың теңгені, ал ай 
сайынғы төлем 35 мың теңгені құрайды. 

 

 

Казинформ      
Дата: 18.01.2019 
Ссылки: https://www.inform.kz/kz/n-yu-yorkte-studentter-buu-kk-degi-

kazakstannyn-zhumysy-boyynsha-pikirsayyska-katysty_a3489228 
 

Нью-Йоркте студенттер БҰҰ ҚК-дегі Қазақстанның жұмысы 
бойынша пікірсайысқа қатысты 

 

Әл-Фараби атындағы Қазақ мемлекеттік университетінің жəне ҚР 
Президенті жанындағы мемлекеттік басқару академиясы Дипломатия 
институтының магистранттары БҰҰ үлгісі бойынша Қазақстанның БҰҰ-
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ның Қауіпсіздік кеңесіндегі қызметінің қорытындылары туралы 
«дөңгелек үстелге» қатысты. 

Пікірсайыс Нью-Йорктегі БҰҰ-ның ҚР Тұрақты өкілдігі Пан Ги Мун 
атындағы тұрақты даму институты жəне «БҰҰ Моделі - Жаңа жібек 

жолы» жастар ұйымымен бірлесе ұйымдастырды. 
Басқосуда «Корей түбегіндегі жағдай», «Сирия бойынша Астана 

процесінің контекстіндегі сирия дағдарысын реттеу мəселесі» жəне 
«Ауғанстандағы ахуалдың дамуы» атты маңызды мəселелер 
талқыланды. Бірқатар магистранттар сарапшылар ретінде баяндама 
жасап, көрсетілген тақырыптар бойынша басқа қатысушылардың 
сұрақтарына жауап берді. Пікірталас барысында қазақстандық ЖОО 
студенттері қазіргі заманғы халықаралық қатынастардың көптеген 
күрделі дағдарыстары бойынша пікір алмасып, осы мəселелердің шешу 
жолдарын ұсынды. 

Пікір алмасуды бастаған Қазақстан Республикасының БҰҰ 
жаныңдағы Тұрақты өкілі Қайрат Омаров БҰҰ-ның бейбітшілік пен 
қауіпсіздікті қамтамасыз етуге жауапты басты органындағы еліміздің 
негізгі жетістіктері мен  Қауіпсіздік кеңесінде қызметтің ерекшеліктері 
туралы айтып берді. Ол БҰҰ ҚК-де болған екі жыл мерзімінде Қазақстан 
делегациясының БҰҰ Қауіпсіздік кеңесінің əртүрлі деңгейдегі 1 мыңнан 
астам отырыстарына қатысқанын атап өтті. 

Нью-Йоркте студенттер БҰҰ ҚК-дегі Қазақстанның жұмысы 
бойынша пікірсайысқа қатысты 

 «Қазақстанның БҰҰ Қауіпсіздік кеңесіндегі қызметі барысындағы 
жетістіктері негізінен Мемлекет басшысының соғысқа қарсы, 
антиядролық жəне антитеррористік салаларында кеңінен танымал, 
маңызды бастамаларының арқасында мүмкін болды. Біз өзіміздің қазіргі 
замандағы көптеген өзекті мəселелері бойынша қағидатты жəне 
теңдестірілген ұстанымыз үшін Кеңес мүшелерінің жоғары бағаларына 
лайық жəне халықаралық аренада еліміздің беделін нығайта алдық», - 
деп атап өтті Қ. Омаров. 

Тұрақты өкіл қазақстандық студенттермен БҰҰ Қауіпсіздік 
кеңесіндегі екіжылдық жұмыс бойынша өзінің жеке тəжірибесімен 
бөлісті. Елші БҰҰ Қауіпсіздік кеңесі мүшелерінің соңғы жеті жылдағы 
Ауғанстанға тұңғыш рет баруы, БҰҰ ҚК бірнеше санкциялық 
комитеттерінің төрағасы ретіндегі қызметінің ерекшелігі, əлемдік ірі 
мемлекеттер арасындағы қарым-қатынастарындағы сенімнің 
жетіспеушілігі жəне шиеленісудің ұлғайуы кезеңінде Қазақстанның 
ұстанымының қалыптасуы, сондай-ақ еліміздің əлемдегі күрделі 
мəселелердің шешілінуіне бағытталған тəсілдемелері туралы толық 
əңгімелеп берді. 

БҰҰ үлгісі бойынша өткен пікірталастарда Колумбия университеті 
жанындағы MDP Global Classroom Жер Институтының директоры, 
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профессор Рафис Абазов жəне БҰҰ Хатшылығының Қоғамдық ақпарат 
департаментінің өкілі Мэтью Пампин де қатысты. 

Әл-Фараби атындағы Қазақ ұлттық университетінің философия 
мен саясаттану, журналистика, құқық факультеттерінің жəне Экономика 

мен бизнес жоғарғы мектебінің магистранттары Колумбия 
университетінің жанындағы Жер институтымен алмасу бағдарламасы 
шеңберінде Нью-Йорк қаласына келген. 

ҚР Президенті жанындағы мемлекеттік басқару академиясы 
Дипломатия институтының магистранттары академияның ҚР Сыртқы 
істер министрлігімен ынтымақтастығы шеңберінде ҚР БҰҰ жанындағы 
Тұрақты өкілдігінде тағылымдамадан өтуде.  

 
 

Abai.kz 
Дата: 18.01.2019 
Ссылки: hhttp://abai.kz/post/84370  
 

Денис Тенді өлтірген жастар бұл іске амал жоқтығынан барды 
 

Бабаларымыз əр кезде де жастардың жағдайына бей берекет 
қарамаған. Ұл баланы кішкентай кезінен бастап атқа отырғызып, аң 
аулауды үйреткен. Өздері күнделікті өмір салты арқылы оларға үлгі 
бола білген. Осылайша ұл бала шымыр, мықты, жастайынан еңбекке 
араласып ер жетеді. Мен көшпенді өмір сүрудің оңай емес екенін өз 
басым жақсы білемін. 

Жазда жайлауға, қысқа қыстауға, күзде күздеуге, көктемде 
көктеуге көшіп, дүние-мүлікпен, бала-шағамен орын ауыстыру көп 
қажырлықты талап етеді. Жаңа қонысқа үй тігіп, тіршіліктің бəрін қайта 
бастау - қиынның қиыны. Сонымен қатар, қазақ xалқы тастан қашалған 
үйде емес, есігі əр уақытта қонаққа айқара ашық тұратын киіз үйде өмір 
сүрген. Кең далада қорғансыз болса да, еш қорқынышсыз өмір сүрген. 
Сондықтан да балалардың спорттағы қабілеттерін жетілдіріп, барынша 
шынықтырып, ел қорғайтын батыр қылып өсірген. Біз - осындай ұлы 
дала xалқының ұрпағымыз. Жастайын ұлдарға "Сен ертең əке 
боласың", ал қыздарға "Сен - болашақ анасың" деп құлақтарына құйып, 
əрдайым ақыл-кеңестерін айтып, тəрбиелеп-өсірген. 

Екі жас шаңырақ құрғанда оларды бөлек үйге шығарып, мал-үй 
бөліп берген. Кейіннен екі жастың туысқандары "құдалық" қарым-
қатынаста араласқан, қазіргі тілде арнайы келісім-шарт түрінде десек те 
болады. Келіншек керек кезде ғана өзінің төркініне барып, немерелерін 
көрсеткен. Міне, біздің ұлы бабаларымыз осы дəстүрді салт ретінде 
ұстанып, жастарды да дəл осылай өсірген. Жастар сол мүмкіндіктің 
арқасында бақытты өмір сүріп, баба жолымен ғұмыр кешкен. 
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Ал қазіргі алдыңғы буын ағаларымыз жастарға үлгі бола алып жүр 
ме? Салт-дəстүр де, қарым-қатынас та түсініксіз, əдеп пен тəрбиеден 
алшақтап бара жатқандай. Осындай бейберекет кезде жастар қалай 
өмір сүрмек? Бүгінде мектепте оқитын балада арман-мақсат бар ма? 

Алтын ұясынан ұшып, кəмілетке толған жастарға жолын тауып кетуге 
мүмкіндік қарастырыла ма? Заң оларды қорғай ала ма? 

Қазіргі таңда елдегі қарапайым жастардың болашағы бұлыңғыр 
деп ойлаймын. Мысалға Денис Тенді өлтірген жастар бұл іске амал 
жоқтығынан, мүшкіл xалден, күнкөріс төмендігінен барды. Олар көлік 
айнасын ұрлау себебі ретінде бұл қылмысқа өмірде басқа мүмкіндікті 
көрмеген соң барғандығын айтқан еді. Денис кəсіби спортшы ретінде 
ұрыларды қуып жетіп, айнаны қайтармақ болған кезде ұрлық жасаған 
жігіт полиция қолына түсуден қорқып, айнаны тастап шығайын деген 
кезде төбелеске айналып, пышақ тыққан екен. Әрине, əлемге əйгілі 
спортшымыз қайтыс болғаны өкінішті, бірақ бұл арнайы жоспарлы түрде 
жасалған қастандық деп айта алмаймын. Дениске пышақ тыққан 
Нұралы кінəсін мойындады, мамасынан кешірім сұрады, бүгін сот оның 
жазасын кесті. 

Сонымен қатар, бір ұлы бар жүкті қыз осы жағдайдың куəгері 
болып қалды. Осы тұста біздегі заңның соншалықты дұрыс еместігін 
байқауға болады. Ол қыздың бұл қылмысқа қатысы қандай? Шетелмен 
байланысты деп жалған айып тағылып, оны бостандықтан ұзағырақ 
айыру үшін тағы да күш салынып жатыр. Жүкті анаға қалайша жандары 
ашымайды екен деп жүрегім ауырады. Талай адамдарды қаққан 
Үсеновтер де бостандықта жүр ғой. Әйгілі спортшы болғандықтан да 
жағдайдың осылай ушығып кеткенін бəріміз де іштей біліп отырмыз. 
Қазақстанда дəл осындай жағдай күніне қанша рет орын алады? Көп 
болмаса, аз емес. 

Қарапайым ауылдан келген жастардың көбі осындай я болмаса 
осыған ұқсас жолға түсіп кететіні шындық. Оны бəріміз білгенімізбен бұл 
мəселе көтерілмейді, қолға алынбайды. Әрине олардың арасында 
жұлып-жұлқынып өсіп шығатындары да бар. Бірақ ол болашақта 
қаншалықты көтеріле алады? Соның біреуі - бізбіз. Кезінде бергеннің 
қолынан, бермегеннің жолынан алдық. Бірақ бұл бізге оңай тиген жоқ. 
Тəжірибелі айлакерлер бізді қолдарынша келгенше пайдаланды, арам 
істеріне жұмсады. Қыл көпірдің үстінде жұмыс жасап жүріп пайда таптық 
десем де болады. Қазір өзімізді тəжірибе алдық деп жұбатып қоямыз. 
Иə, тəжірибе. Бірақ жабайы қасқырға айланып та үлгердік. Ішіміздегі 
өкпе мен ыза кейбір кезде жеп қояды. Бүгінде жастарға үлгі болар кім 
бар? Жастардың болашағы қалай болмақ? Мен жастардың сондай 
жолмен өскенін қаламас едім... 
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Tengri News 
Дата: 18.01.2019 
Ссылки: https://tengrinews.kz/strange_news/vmeste-myi-sila-kakim-
budet-god-molodeji-v-kazahstane-361582/ 

 
Вместе мы - сила. Каким будет Год молодежи в Казахстане 

 
На следующей неделе в Астане состоится торжественная 

церемония открытия Года молодежи в Казахстане. Она даст старт 
реализации масштабного плана мероприятий, направленных на 
всестороннюю поддержку и реализацию государственной молодежной 
политики в стране. 

Ожидается, что в этот тематический год по всей стране будут 
запущены сотни проектов, направленных на поддержку молодежных 
инициатив, на содействие трудоустройству, создание социальных 
лифтов, раскрытие профессионального потенциала, а также 
активизацию волонтерского движения и популяризацию здорового 
образа жизни. Главная идея всех этих мероприятий – задействовать и 
заинтересовать максимальное количество молодых казахстанцев, 
чтобы каждый из них ощутил поддержку и получил шанс реализовать 
свои таланты, знания и идеи. 

Примечательно, что даже дизайн символа Года молодежи был 
разработан в этом ключе. Как объясняют авторы специально 
разработанного логотипа, его концепция, с одной стороны, достаточно 
проста, а с другой - имеет весьма глубокий смысл. Она ссылается на 
уникальный природный феномен – полет стаи журавлей в строе клина 
во время ежегодной миграции. Как известно, именно такой способ 
перелета позволяет крупным птицам преодолевать энергозатратные 
длительные расстояния. Научно доказано, что на концах крыльев 
каждой птицы образуется воздушный вихрь ("спутная струя"), который 
обеспечивает собрату, летящему на полкорпуса позади, 
дополнительную подъемную силу. 

"Это совершенно иной принцип поведения группы, в котором нет 
ведомого или ведущего, - подчеркивают дизайнеры логотипа. - 
Абсолютно каждая единица в своей мере вносит вклад в общий 
коллективный труд. В таком коллективе нет деления на звания "лучший 
в стае" или "середнячок", отсутствует такое понятие, как "слабое звено", 
ведь даже наименьший вклад является жизненно важным. Главное 
правило совместного успешного полета – добросовестное отношение, 
обеспечивающее эффективность результата трудов всех как группы. 
Одним словом – синергия!" 

Особый смысл авторы логотипа заложили и в его цветовую гамму. 
К примеру, красный цвет символизирует красоту, любовь, смелость. 
Желтый – позитивную энергетику, праздник, солнце. Голубой - 
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творческий потенциал и дружелюбие. Ну, а синий - цвет благородства, 
духовной чистоты и совершенства. 

Напомним, что идея посвятить 2019 год развитию молодежной 
политики принадлежит президенту Нурсултану Назарбаеву, о чем он 

заявил в своем Послании народу Казахстана 5 октября 2018 года. 
 
 

24.kz  
Дата: 18.01.2019 
Ссылки: https://24.kz/ru/news/social/item/290949-profilaktikoj-razvodov-
sredi-molodykh-semej-zajmutsya-v-almatinskoj-oblasti 
 

Профилактикой разводов среди молодых семей займутся в 
Алматинской области 

 
В Алматинской области увеличат штат психологов. Они будут 

заниматься профилактикой разводов среди молодых семей. 
В ближайшее время выделят дополнительно 35 штатных единиц. 

Психологи будут работать при районных и городских молодежных 
ресурсных центрах в тесном взаимодействии с ЗАГСами. В минувшем 
году в регионе был запущен пилотный проект по оказанию 
психологической помощи молодым семьям, находившимся на грани 
распада. В итоге за 2 месяца удалось спасти 28 таких семей. После 
того, как проект прошел успешную апробацию, местные власти решили 
его продолжить уже на постоянной основе. Согласно стат-данным, в 
области за 3 квартала прошлого года было заключено чуть больше 2 
тысяч 800 браков среди молодежи, а распалось 605 молодых семей.    

Алия Байганусова, зам. директора молодёжного ресурсного 
центра: 

- ЗАГС дает информацию психологам, семьям, которые хотят на 
развод, они проводят с ними профилактические беседы по пропаганде 
семейных ценностей, так же семьям, которые подали на вступление в 
брак заявление, они тоже встречаются с ними, проводят 
профилактические беседы, мероприятия. 
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Казинформ 
Дата: 18.01.2019 
Ссылки:https://www.inform.kz/ru/ktzh-uvelichivaet-finansirovanie-po-
obucheniyu-molodezhi_a3489397  

 
КТЖ увеличивает финансирование по обучению молодежи 

 
АО «НК «КТЖ» рассказали о проводимой молодежной политике в 

компании. 
Как отметил на брифинге заместитель председателя правления 

по корпоративным вопросам АО «НК»КТЖ» Серик Абденов, с 2009 года 
в компании успешно реализуется программа молодежной политики, 
направленная на создание условий для личностного, 
профессионального роста, развития инновационного потенциала 
молодых кадров. 

«На сегодня в компании работает 137 тыс человек, 40% из них 
составляет молодежь. В 2018 году для обучения молодежи и 
повышения их квалификации было выделено около 1 млрд тенге. В 
текущем году мы планируем увеличить эту сумму до 1 млрд 100 млн 
тенге», - сообщил Серик Абденов. 

Он также добавил, что в рамках реализации программы по 
поддержке молодежи уделяется особое внимания подготовке молодых 
специалистов для железнодорожной отрасли. Ежегодно проводится 
работа по присуждению образовательных грантов на обучение по 
программе «Магистраль», именных стипендий руководителя компании 
обучающимся с хорошей и отличной успеваемостью. За последние три 
года присуждено 60 образовательных грантов по этой программе и 33 
именных стипендий. 

С 2016 года на предприятиях компании трудоустроено порядка 
240 выпускников КазАТК. 

Компания также предоставляет возможность прохождения 
практики учащимся средних и высших учебных заведений по 
профильным специальностям. С 2016 года практику прошло свыше 6 
тысяч учащихся. Кроме того, в компании внедрена оплачиваемая 
практика для студентов КазАТК, имеющих высокий уровень 
успеваемости. По итогам 2018 года 53 студентам выплачена стипендия 
на сумму 2,9 млн тенге. 
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Казинформ 
Дата: 18.01.2019 
Ссылки:https://www.inform.kz/ru/glavnoe-chtoby-v-shkolu-prishli-
molodye-pedagogi-uchitel-istorii_a3489427 

 
Главное, чтобы в школу пришли молодые педагоги - учитель 

истории 
 

Как и их коллеги во всех регионах страны, педагоги Атырауской 
области активно обсуждают законопроект «О статусе педагога», внося 
в него свои предложения. 

«Без всякого на то преувеличения, для казахстанского 
учительства это самый важный закон, которого мы ждали давно. Мне 
кажется, главное, что даст новый закон, это привлечение внимания к 
работе учителя, повысит статус преподавателя, педагога. Это нужно не 
только нам, кто работает в школе. Это нужно и всему обществу. 
Сегодня в области не хватает почти полтысячи учителей, из них около 
300 в городе. Почему? Да потому что молодежь неохотно идет в 
учителя. Это стало, к великому сожалению, не так престижно, как было 
когда-то. А кто от этого страдает? Дети, которых некому учить. 
Повышение статуса педагога, считаю, позволит добиться главного - в 
школу пойдет молодежь. А это значит у всех детей будут учителя, 
которые мыслят по современному, знают, о чем думают дети и каким 
нравственным ценностям их учить в первую очередь», - делится 
учитель истории средней школы №25 города Атырау Асылбек 
Курманиязов. 

 
 

Казинформ 
Дата: 18.01.2019 
Ссылки:https://www.inform.kz/ru/pochti-chetvert-gosapparata-
kostanayskoy-oblasti-sostavlyaet-molodezh_a3489478 
 

Почти четверть госаппарата Костанайской области составляет 
молодежь 

 
В Костанайской области числится 6359 госслужащих, из которых 

24% составляет молодежь. Такие данные озвучили в ходе брифинга в 
Департаменте Агентства по делам госслужбы и противодействию 
коррупции Костанайской области. 

В ходе брифинга журналистам рассказали о внесенных 
изменениях при поступлении на государственную службу. Так, согласно 
отчетным данным в 20 городах и районах области функционируют 742 
госоргана, штатная численность которых составляет 6359 единиц, а вот 
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фактическая численность работающих госслужащих составляет 5899 
единиц, вакансий - 460. 

«В области достаточно высокий уровень качественно-кадрового 
состава госслужащих, где с высшим образованием работают 90% 

служащих (5372 человека), средний стаж на госслужбе составляет 
почти 12 лет, а средний возраст 39,2,- озвучили цифры в департаменте. 
- Мы также отслеживаем, как поступает на госслужбу молодежь. И в 
настоящее время работают в госаппарате в нашей области 24% или 
910 человек от общего количества госслужащих в возрасте до 29 лет». 

Подробно проинформировали в департаменте и по изменениям 
при поступлении на госслужбу. 

«С 1 января текущего года внесены ряд поправок. Во-первых, 
усовершенствована система оценки компетенций. На первом этапе 
граждане сдают тестирование на знание законодательства, где 
устанавливаются пороговые значения. Так согласно статистике, в 2018 
году в Костанайской области тестирование прошли 4 942 граждан (или 
около 10% от общего количества по стране), из них 2594 (или 52%) 
показали результат выше установленных пороговых значений. 
Тестирование на оценку личных качеств прошли 2598 человек. 

Из указанного количества лиц в тестировании на 
административную госслужбу прошли 55% или 1450 человек из 2642»,- 
рассказали в департаменте. 

В свою очередь, Департаментом систематически проводится 
анализ на предмет выявления причин и условий, послуживших 
основанием для непрохождения тестирования. Как оказалось, за 2018 
год 340 человек, несмотря на то, что набрали пороговые значения (5 
правильных ответов) по каждому нормативному правовому акту, не 
достигли предельного порогового значения по совокупности всех 
вопросов. 

Причиной тому послужили низкие знания по следующим законам: 
«О государственных услугах», «О местном управлении и 
самоуправлении в Республике Казахстан», «О противодействии 
коррупции», а также Этический кодекс госслужащих. 

В целом, как отмечают в департаменте, в Костанае кандидаты 
стали лучше готовиться к тестированию. 
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Время.kz 
Дата: 18.01.2019 
Ссылки: http://www.time.kz/articles/ugol/2019/01/18/zhuldiz-omarbekova-
vice-ministr-obshestvennogo-razvitija-kritika-neizbezhna-no-process-

neobratim 
 

Жулдыз ОМАРБЕКОВА, вице-министр общественного развития: 
Критика неизбежна, но процесс необратим 

 
Всего за полтора года президентская программа модернизации 

общественного сознания “Рухани жанғыру” стала самым настоящим 
брендом. О ней говорят всегда и везде - когда восхищаются каким-то 
событием и когда критикуют окружающую действительность. Это 
показатель того, что модернизация нашла отклик и стала 
циркулировать в обществе. 

Ошибочно ожидать какого-то завершения модернизации. Речь не 
идет о достижении конкретных общественных или индивидуальных 
форм. Модернизация - это процесс, который не имеет конкретного 
обозримого финала. И цель запуска модернизационных процессов - 
лишь придание импульсов и определение четких векторов. 

Именно это и сделал наш президент Нурсултан НАЗАРБАЕВ, 
излагая мысли в программной статье “Рухани жанғыру”. Он лишь 
обозначил контуры общества будущего, которое станет жизнеспособно 
в новых условиях, в котором будут рождаться и взрослеть 
самодостаточные, яркие и конкурентоспособные личности. 

Критика неизбежна. Хотя бы потому, что любая модернизация 
сопровождается сопротивлением. Это заложено самой природой, 
стремящейся к сохранению баланса и сопротивлению любым 
кардинальным изменениям. Хотим мы того или нет, но в обществе 
всегда будут консерваторы, выступающие за сохранение текущего 
состояния. Равно как найдутся и те, кто будет недоволен темпами 
модернизации. Они тоже будут оценивать процессы через призму 
критики и при случае выплескивать ее на публику. И это можно только 
приветствовать. Именно широкая и массовая вовлеченность является 
главным условием успешной модернизации. И вряд ли кто-то готов 
оспорить, что за эти полтора года удалось достичь самого высокого 
уровня осведомленности и вовлеченности. 

Признаком запуска нового этапа модернизации можно считать 
формирование Министерства общественного развития, призванного 
координировать все проекты и мероприятия государственных и 
местных органов по продвижению модернизации. 

С каждым годом растет количество общественных организаций, 
инициативных групп, стремящихся улучшить жизнь казахстанцев. 
Гражданское общество поднимается на новый уровень развития, 
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расширяя сферы влияния на сознание людей. Министерство находит 
новые пути вовлечения гражданского общества в развитие страны. 
Улучшение механизмов для совершенствования потенциала молодого 
поколения, повышение благосостояния семьи, качественная 

информационно-разъяснительная работа в сфере религии, 
формирование и развитие казахстанской идеологии - основы 
эволюционного социального развития. 

Это этап практической реализации. Звучит, казалось бы, просто. 
Но речь идет о разработке проектов и о мерах крайне чувствительного 
и тонкого характера, результатами которых должны стать порой не 
самые ощутимые, но важные изменения. Изменения ценностной 
системы общества, подходов каждого к организации своей жизни. 
Ценности модернизации - конкурентоспособность, прагматизм, культ 
знания, открытое сознание, приверженность эволюционному пути и 
культурная идентичность - должны глубоко проникнуть во все группы 
общества и лечь в основу его морали. Очевидно, что этого нельзя 
добиться за год или два. К этому нужно двигаться всем обществом, 
поскольку этот процесс неизбежен и необратим, в конечном итоге 
модернизация затронет каждого. 

Тем временем многие казахстанцы уже сегодня своим личным 
примером реализуют положительные изменения в своем окружении, а 
значит, и в обществе в целом. Растет количество желающих получить 
узкоспециализированное и послевузовское образование, заниматься 
самосовершенствованием, молодежь стала больше читать. 
Меценатство набирает популярность во всех сферах жизни. 
Казахстанцы каждый день совершают добрые дела - это заметно даже 
по тому, как стремительно растет число инициативных групп и 
волонтерских организаций. Недавно в Павлодарской области 
меценаты бесплатно передали в пользование волонтерам квартиры, в 
которых временно размещают семьи, оказавшиеся в трудной 
жизненной ситуации. 

Было и несколько случаев, когда казахстанские молодожены 
направляли на благотворительность подаренные на свадьбу деньги. 

Бережное отношение к природным ресурсам и экологии 
превращается в неотъемлемую часть действительности. Все больше 
неравнодушных граждан выходят на благоустройство и уборку 
территорий. 

Прагматизм проявляется в простых вещах и повседневной жизни. 
В городах Казахстана в последние годы появились километры 
велосипедных дорожек, люди в теплое время года пересаживаются на 
двухколесный транспорт, экономя свое время, улучшая здоровье и 
экологию. 

Мейнстримом становится использование национальных 
изюминок в повседневной жизни. У будущих поколений казахстанцев, 
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несомненно, укоренится национальный казахстанский код, который 
формируется уже сегодня. 

Год обещает быть весьма насыщенным и продуктивным для 
неправительственного сектора и активной молодежи, а для граждан он 

будет открывать все новые возможности как для повышения 
конкурентоспособности детей, так и для персонального развития 
каждого. 

 
 

Егемен Казахстан 
Дата: 18.01.2019 
Ссылки:https://egemen.kz/article/180605-egemen-qazaqstan-men-
zhastar-ortalyghy-memorandumgha-qol-qoydy 
 
«Egemen Qazaqstan» мен «Жастар» орталығы меморандумға қол 

қойды 
 

Елбасының биылғы жылды Жастар жылы деп жариялауына орай, 
«Egemen Qazaqstan» газеті арнаулы бет шығарып, еліміздегі жастар 
мəселесін тереңірек талдап жазуды қолға алды. Соған орай кеше газет 
редакциясы мен «Жастар» ғылыми-зерттеу орталығы арасында өзара 
əріптестік туралы меморандумға қол қойылды. 

Қос тараптың бастамасы негізінде жастар саясатының тиімділігін 
арттыру, басым бағыттарын модельдеу, жастар саясатының өзекті 
мəселелері бойынша бірлескен əлеуметтік зерттеулер іске 
асырылатын болады. «Жастар» ғылыми-зерттеу орталығының 
директоры Талғат Қалиев Елбасы Жарлығымен бекітілген Жастар 
жылына ақпараттық-əдістемелік қолдау көрсетудің маңызы жоғары 
екенін атап өтті.  

«Қоғамдағы жастар мəселесі мемлекет саясатының басым 
бағыттарының бірі. Қоғам дамуы мен болашағына деген сенімнің 
қалыптасуы жастардың əлеуметтік-мəдени болмысымен тікелей 
байланысты екені даусыз», дейді ол. Сондай-ақ бірлесе жүргізілген 
зерттеулер негізінде жастардың құқықтық біліктілігін арттыру, 
ақпаратық-кеңес беру бағытында нақты ұсыныстар əзірленетін болады. 

  



17 
 

24.kz 
Дата: 19.01.2019 
Ссылки:https://24.kz/kz/zha-aly-tar/bilim-zh-ne-ylym/item/291029-t-
rkiyada-o-yp-zh-rgen-aza-zhastary-igi-bastamany-ol-a-aldy 

 
Түркияда оқып жүрген қазақ жастары игі бастаманы қолға алды 

 
Түбі бір түркі əлемі бір-бірінің əдебиетін жақсы білуі тиіс. Ортақ 

құндылықты дəріптейтін ғалымдардың еңбектерін əрбір жас санасына 
сіңіруі қажет. 

Осындай мақсатпен Анкарада білім алып жүрген қазақ жастары 
түркі дүниесінің танымал тұлғаларының туындаларын ай сайын бірігіп 
оқуды дəстүрге айналдырған. Халықаралық қазақ-түрік университеті 
көтерген бастама жан-жақты қолдау тауып, рухани шараға 
қатысушылардың саны артты. Қазақ жастары бұл жолы Нұрсұлтан 
Назарбаевтың «Ұлы дала ұлағаттары», Шыңғыс Айтматовтың «Топырақ 
ана» туындыларымен танысты. Сондай-ақ шара барысында белгілі 
қаламгер Құлбек Ергөбектің «Арыстар мен ағыстар» көп томды жинағы 
мен «Алаштың азапты сапары» кітабынының түрік тіліндегі аудармасы 
оқылды. 

Жемал Шафак, аудармашы: 
- Қазақ əдебиеті, соның ішінде халық əдебиетінің бірқатар 

авторлары мен шығармаларын оқып шықтым. Магистратурада 
жүргенде Құлбек Ергөбекпен танысқаным есімде. Ғалымның XX 
ғасырдың ағартушылары туралы жазған кітаптары қызығушылығым 
жоғары болды. «Алаштың азапты сапары» кітабын 11 жыл бойы 
аудардым. 2018 жылы оны 1000 данасы басылды. 

 
 

Казинформ 
Дата: 19.01.2019 
Ссылки:https://www.inform.kz/kz/zhetisayda-zhastar-forumy-
otti_a3489528 

 
Жетісайда жастар форумы өтті 

 
Түркістан облысы, Жетісай ауданында ішкі саясат бөлімі мен 

«Жастар ресурстық орталығы» мекемесінің ұйымдастыруымен «Ұлы 
мұрат жолында» атты жастар форумы өтті. 

Шараға аудан əкімі Жамантай Бейсенбаев пен  «Нұр Отан» 
филиалы төрағасының бірінші орынбасары Әбдіманап Байдуллаев 
жəне ауданның түрлі салада жетістікке жетіп жүрген  250-ге жуық 
беленсенді жас қатысты. 

https://24.kz/kz/zha-aly-tar/bilim-zh-ne-ylym/item/291029-t-rkiyada-o-yp-zh-rgen-aza-zhastary-igi-bastamany-ol-a-aldy
https://24.kz/kz/zha-aly-tar/bilim-zh-ne-ylym/item/291029-t-rkiyada-o-yp-zh-rgen-aza-zhastary-igi-bastamany-ol-a-aldy
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Елбасының биылғы  жылды  жастар  жылы  деп  жариялауы 
жетісайлық жастарға серпін беріп, аталған  форум сол мұрат биігінен 
табылу үшін ұйымдастырылды. Аудан жастарының қоғамдағы 
белсенділігін арттыру мақсатында өткен шарада  түрлі салада көзге 

түсіп жүрген жетісайлық жастар өз ойларын ортаға салды.  
Замандастарын зерделі де, зейінді, білімді де, бəсекеге бейімді, 

елді, жерді, отанды сүюге үндеді. Мінбеде алғашқы болып сөз алған 
«Сырдария» университетінің  3- курс студенті, «Санұр» телеарнасының 
журналисті Бекболат Сатуов замандастарын белсенді болуға шақырды.        
Мұнан соң  көпшілік алдына «Жастар орталығының» жанынан құрылған 
«Еріктілер клубының жетекшісі Ақмаржан Төлеп пен «Жастар ресурстық 
орталығы» жанынан құрылған «Жалын» дебат клубының жетекшісі 
Табиғат Аралбаев өз ойларын ортаға салды. 

Сондай-ақ, Б.Момышұлы атындағы мектеп - гимназиясының 10 
сынып оқушысы, химия пəні бойынша облыстық олимпиаданың 
жеңімпазы Қазыбек Жұмабаев пен  дəрігер Перизат Ахметовалар,  жас 
блогер Бейбіт Қазыбековтер де замандастарына жаңа серпін сыйлады. 

Жиынды қортындылаған аудан əкімі Жамантай Бейсенбаев 
жастар тарапынан  форумда көтерілген мəселелер мен ұтымды 
ұсыныстардың елеусіз қалмайтындығын атап өтті. Аудандық «Жастар 
ресурстық орталығына» су жаңа шағын автобустың кілтін салтанатты 
түрде табыс етті. 

Айта кетейік, бүгінде Жетісай ауданында 172 мыңнан аса халық 
тұрса, соның 14-29 жас аралығындағы жастары саны  49 823-ті құрайды. 
Яғни,  аудан тұрғындарының 30 пайызы жастар болып отыр. Олардың  
сапалы білім алып, өркениеттен қалыс қалмауы үшін ауданда  1 
жоғарғы жəне 4 арнаулы оқу орны білім береді. 

 

 

24.kz 
Дата: 19.01.2019 
Ссылки:https://24.kz/kz/zha-aly-tar/o-am/item/291128-temirtauda-
zhastardy-zh-myspen-amtu-ortaly-y-ashyldy 
 

Теміртауда жастарды жұмыспен қамту орталығы ашылды 
 

Теміртау қаласында жастарды жұмыспен қамту орталығы 
ашылды. 

Мұнда кəсібін бастағысы келетін талапты азаматтарға құқықтық 
көмек көрсетіліп, жеңілдетілген несиеге қол жеткізудің жолдары 
түсіндірілмек. «Себебі қазір бизнеске бет бұрып жатқан жастар қатары 
артып келеді», - дейді мамандар. Бірақ көпшілігі мемлекеттік 
бағдарламалардан бейхабар. Енді жыл соңына дейін бұндай орталықты 
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облыстың барлық ірі қалаларында ашу жоспарда. Осылайша, бірер 
жылда жастар арасындағы жұмыссыздықты жою міндеті тұр. 

Мейірім Орынбаев осыдан үш жыл бұрын тағдырдың жазуымен 
арбаға таңылған. Мойын омыртқасына зақым келген ол Талдықорғанда 

ем алып, бір жылда жақсы нəтижеге қол жеткізіпті. Кейін үйіне оралған 
соң, мүгедектерге көмек көрсету орталығын Балқаш қаласында ашуды 
ұйғарған. Қазір мұнда 5 адам еңбек етеді. 

Мейірім Орынбаев, кəсіпкер: 
– Нəтижесі бар. 2-3 адамдай аяғынан тұрып, дəретіне қайтадан өзі 

бара алатындай дəрежеге жетіп жатыр. Міне, қала əкімінің грантын 
ұттық, 1 миллион теңге. Оған енді тағы 5 тренажер аламыз. 

Ал Думан Бейсенаев – шаңғыдан əуесқойлар арасында 
халықаралық жарыстардың жүлдегері. Жанына жақын кəсіпті табыс 
көзіне айналдыру үшін ол Қарқаралы мемлекеттік ұлттық табиғат 
паркінен 5 жылға жалға жер алып, шаңғы базасын ашты. Келешекте жас 
кəсіпкер бұл алаңда үлкен жарыстарды ұйымдастыруды жоспарлап 
отыр. 

Думан Бейсенаев, кəсіпкер: 
– Адамдар белсенді келіп жатыр. Қысқы туризм өте жақсы. 

Шаңғымен жүгіру, таудан сырғанау. Келешекте жерді ұзақ мерзімге 
аламыз деген ойымыз бар. Бұл бастамасы. Бұл жер үлкен шаңғы 
базасына айналады. Шаңғы трассасына жарық өткізіледі. 

Қазір кəсіп ашқысы келетін жастар өте көп. Бірақ көпшілігі жолын 
біле бермейді, мемлекеттік көмектен бейхабар. Оларға кеңес беру үшін 
Теміртау қаласында жастарды жұмыспен қамту орталығы ашылды. 
Бұған дейін дəл осындай орталық Қарағандыда жұмысын бастаған 
болатын. 

Мирас Құттыбай, Қарағанды облыстық жастар саясаты 
басқармасының басшысы: 

– Бүгінгі таңда 77 адам келіп, оның алтауы жұмысқа жолдама 
алды. 23-і қайта оқуға, қалғандары қалай жұмысқа тұруға болады, 
қандай бизнес ашуға болады, сол туралы кеңес алды. Енді Қарағанды 
қаласының теміржол вокзалында, сонымен қатар Алтын арба, Горняк, 
Арай базарларында осындай жұмыспен қамту орталықтары ашылады. 

Қазір өміршең бизнес-жобасы бар жастарды қолдау үшін облыс, 
қала жəне аудан əкімдерінің қайтарымсыз грантары да беріліп келеді. 
Осы күнге дейін 300-ге жуық азамат 100 миллион теңге көмек қаржы 
алған. Жалпы қазір облыста 291 мың жас болса, соның 7 мыңға жуығы 
жұмыссыз екен. «Жастар жылында» олардың басым бөлігін еңбекке 
тарту көзделіп отыр. 
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Ұлт ақпарат 
Дата: 20.01.2019 
Ссылки: http://ult.kz/post/astanada-zhastar-zhylynyn-ashyluy-otedi 
 

Астанада Жастар жылының ашылуы өтеді 
 

23 қаңтар күні Астана қаласындағы «Нұр əлем» павильонында 
(«EXPO-2017» көрме кешені) «Тəуелсіздіктің ұрпақтары» атауымен 
Жастар жылының ашылу салтанаты өтеді, деп хабарлайды "Ұлт 
ақпарат" ҚР Қоғамдық даму министрлігінің баспасөз қызметіне сілтеме 
жасап. 

Іс-шараға Мемлекет басшысының, Үкімет мүшелерінің, Қазақстан 
Республикасы Парламенті депутаттарының, жергілікті атқарушы 
органдар басшыларының, Қазақстан Республикасы Президенті 
жанындағы Жастар саясаты кеңесінің мүшелері, «100 жаңа есім» 
байқауының жеңімпаздары, «Болашақ» бағдарламасының түлектері, 
жас ғалымдар, шығармашылық, студенттік жəне жұмысшы жастар 
өкілдерінің, жас спортшылар, дарынды балалар, заманауи медиа 
саласының өкілдері, балалар үйінің тəрбиеленушілері мен түлектері, 
ерекше қажеттіліктері бар жастар, жас əскери қызметкерлер жəне т.б. 
қатысады деп күтілуде.  

Осылайша, елімізде мемлекеттік жастар саясатын жан-жақты 
қолдау мен жүзеге асыруға бағытталған ауқымды іс-қимыл жоспарын 
іске асыру бастау алатын болады.  

Іс-шара барысында жас қазақстандықтар жүзеге асырған табысты 
жобалар мен жаңа өнімдердердің таныстырылымы өтеді. Спикерлер 
ретінде əр түрлі салалардағы жетістіктерге жеткен жас қазақстандықтар 
баяндама жасайды. Мəселен, танымал кəсіпкерлер, стартаптар, 
волонтерлер, ауыл шаруашылығы, ғылым жəне əдебиет саласындағы 
мамандар сөз сөйлейді деп күтілуде.  

Естеріңізге сала кетейік, Қазақстан Республикасының Президенті 
Н.Ә.Назарбаевтың Жарлығымен 2019 жыл жастар жылы деп 
жарияланды. 

 
 

ТРК Казахстан 
Дата: 21.01.2019 
Ссылки:http://kaztrk.kz/news/qogam/biyl-aqmola-zhastary-
bagdarlamasy-iske-asa-bastaidy-123513 
 

Биыл «Ақмола жастары» бағдарламасы іске аса бастайды 
 

Биыл Ақмола облысында «Ақмола жастары» бағдарламасы іске 
аса бастайды. Оның аясында Көкшетауда 4 тұрғын үй салынып, 616 жас 

http://ult.kz/post/astanada-zhastar-zhylynyn-ashyluy-otedi
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отбасы баспаналы болады деп жоспарланған. Жастар жылына 
арналған бағдарлама облыстық бюджет есебінен іске аспақ. 

Жалпы, аймақ бойынша мемлекеттік бағдарлама аясында тұрғын 
үй құрылысына 8,7 миллиард теңге қарастырылған. «Нұрлы жер» 

бағдарламасы бойынша жалдамалы жəне несиелік баспаналар 
салынып жатыр. Өткен жылы облыста 500 мың шаршы метр тұрғын үй 
пайдалануға берілді. Биыл бұл көрсеткіш арта түспек. Тапсырылатын 
жалдамалы жəне несиелік баспаналар ауданы 2018 жылға қарағанда 2 
есе көп болады деп көзделуде. 

Елена Ысқақова, облыстық Құрылыс басқармасы басшысының 
орынбасары: 

Көкшетау қаласында 12 несиелік үйдің құрылысы жалғасуда. Бұл 
2017 жылы басталған нысандар. 40 пəтерлі баспаналар салынады. 
Аудандарда да құрылыс қарқынды жүруде. Биыл Атбасарда, Жақсыда, 
Зерендіде, Шортандыда, Егіндікөлде жаңа тұрғын үйлер қолданысқа 
беріледі. Олардың барлығы баспана кезегінде азаматтарға 
үлестіріледі. 

 
 

Егемен Казахстан 
Дата: 21.01.2019 
Ссылки: https://egemen.kz/article/180758-almatylyq-studentterdinh-
ishimdikti-qanshalyqty-tutynatyny-zertteldi 
 

Алматылық студенттердің ішімдікті қаншалықты тұтынатыны 
зерттелді 

 
Бүгін «Аман-Саулық» қоғамдық қоры жəне Алматы қаласының 

менеджмент университеті (ALMAU) алматылық студенттердің 
арасында алкогольді тұтыну мəселесін зерттеуге арналған баспасөз 
мəжілісін өткізді. 

Зерттеу əлеуметтік сауалнама негізінде жүргізілген-ді. 
Респонденттердің жасы бойынша, алкогольді тұтынуға деген көзқарасы 
мен алкогольді пайдалануға қарсы күрестің тиімділігі туралы сауал 
тасталды. 

Зерттеу ісіне Алматы қаласының АLMAU университетінің бірінші 
курсының 43 студенті белсене қатысып, UIB, ҚБТУ, КИМЭП, Нархоз, 
АЭБУ, ҚазҰУ, ҚазМУИ, Тұран университеттерінің студенттері арасында 
сауалнама жүргізілді. 

Барлығы сауалнамаға18 жастан 25 жасқа дейінгі 773 респондент 
қатысты. Олардың 388-і ер адам жəне 385-і əйелдер қауымынан 
құралды. Респонденттердің 38% алкогольді алғаш рет 16 жаста, ал 
37%-ы алғаш рет 16-18 жас аралығында пайдаланғандарын жеткізді. 
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Сонымен қатар, 20% -ы 18-ден 21 жасқа дейін пайдаланса, тек 5% ғана 
21 жастан асқан жастар болып шықты. 

Сондай ақ, респонденттердің 41% -ы алғаш рет достарымен бірге 
ішімдік ішкенін көрсетті. 31%-ы болса үйде, ата-аналарымен немесе 

туыстарымен бірге пайдаланып, 17%-і кафе немесе барда, ал 11%-і 
алкогольді тек көшеде пайдаланатындарын жеткізді. 

Сауалнамаға қатысқандардың 5%-ы ішімдіктерді тəулік бойы 
ішетіндерін мойындаса, 15%-ы аптасына бір немесе екі рет 
пайдаланатындарын, ал 29% – айына бірнеше рет қабылдайтындарын 
жеткізді. Респонденттердің тағы 29%-ы сауық сайран мен мереке 
күндерінде ғана ішімдік ішетінін атап көрсетті. Ал 22% -ы ішімдікті 
жылына бір немесе екі рет ғана сатып алып сирек ішетіндерін 
жасырмайды. 

Алкогольді тұтынудың таралу себебін сұрастырғанда студенттер: 
43% – алкогольге қолжетімділіктің оңай екендігін, 37,7% – достар мен 
қоршаған ортаның ықпалын, 26% – ересектердің үлгісін, 22% – өмірде 
басқа мақсат мүдделерінің жоқтығын, 21,35% – алкогольдік қаупі туралы 
ақпараттың аздығын, 22,5%-күнделікті кездесетін жанжалдар мен 
күйзеліске түсуді алға тартады. 

 
 

ТРК Казахстан 
Дата: 21.01.2019 
Ссылки: http://kaztrk.kz/news/qogam/zhastar-zhylynda-zhumyssyzdyq-
qysqarady-123533 
 

Жастар жылында жұмыссыздық қысқарады 
 

Биыл елімізде Жастар жылы болып жарияланғаны белгілі. Осыған 
орай, 7 ақпанда Сенат арнайы жиын өткізеді. Қазір дайындық қызу жүріп 
жатыр. Бұл басқосуда ел дамуының негізгі тірегі - жастардың өзекті 
мəселелері талқыланады. Сенат төрағасы Қасым-Жомарт Тоқаев 
Жастар жылын өткізуге байланысты маңызды міндеттер бойынша 
депутаттық корпустың алдындағы жұмыстың негізгі бағытын белгілеп 
берген еді. 

Заманның қалпы, базардың нарқы өзгерді. Елдің елдігі, ұлттың 
ертеңі таразыға тартылған тұста өскелең ұрпаққа артылған 
жауапкершілік жүгі ауыр. Олар - қоғамның қозғаушы күші, мемлекеттің 
маңызды капиталы. 2019 жылды Жастар жылы деп жарияғалы Сенат 
бұл бағытта жұмысты күшейте түсті. Кеңесіп пішкен тон келте 
болмайды, жастар ұйымдарының басшыларын жинап, алаңдатқан 
мəселелерін тыңдады. 

«Еліміздегі белсенді əрі білікті жастардың өкілдерін мемлекет 
мүддесін ілгерілету ісіне тарту мақсатында сенаторлар белсенді жұмыс 

http://kaztrk.kz/news/qogam/zhastar-zhylynda-zhumyssyzdyq-qysqarady-123533
http://kaztrk.kz/news/qogam/zhastar-zhylynda-zhumyssyzdyq-qysqarady-123533
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істеуі қажет. Сенатта өтетін іс-шараларға, оның ішінде жалпы 
отырыстар мен комитеттердің астаналық жəне аймақтық жоғары оқу 
орындарының студенттерін, кəсіпорындардың жас жұмысшылары мен 
компаниялар қызметкерлерінің қатысуын ұйымдастыруды ұсынамын». 

Қасым-Жомарт Тоқаев, ҚР Парламенті Сенатының төрағасы 
Сергей Ершов, ҚР Парламенті Сенатының депутаты: 
- 7 ақпанда Сенатта жастардың басын қосқан жиын өтеді. Онда 

проблемалар айтылып, жастар туралы заң талқыланады. Біз өз 
ұсыныстарымызды əзірлеп, Үкіметке жолдаймыз. Өйткені, кемел елдің 
келешегі сіздердің қолдарыңызда. 

Бұл жұмыс Қарағанды облысында да белсенді жүргізіліп жатыр. 
Қарағанды құю машина жасау зауытында да жастар көп. Солардың бірі 
– Төрехан Еркінбекұлы. 

Былтыр зауыт жаңғыру бағдарламасын аяқтады. Алайда, кадр 
тапшылығы сезілді. Сондықтан, дуальды оқыту бағдарламасы арқылы 
студенттерді дайындады. Қазір зауытта 806 адам жұмыс істейді, оның 
40 пайызы өскелең ұрпақ. Кəсіпорынның қарқыны жаман емес, 
сондықтан, тағы 150 маман қажет болады. Жалақы 150-300 мың теңге 
аралығында.  

Мирас Құттыбай, Қарағанды облысы Жастар саясаты 
басқармасының басшысы: 

- Жастар жылы Қарағанды облысында қорғау, сенім, мүмкіндік 
деген ұранмен өтеді. Ең басты мəселе – жұмыссыз жастарды жұмысқа 
орналастыру. Мемлекет тарапынан үлкен қаржы бөлініп, жағдай 
жасалып жатыр. 

Өңірде базарларда, сауда орындарында, теміржол вокзалында 
жұмыспен қамту орталықтары ашылып жатыр. Халық көп жүретін 
жерлерде орналасуы тегін емес, екі қолға бір күрек таппай 
сенделгендер дəл осы жерлерге келе алады. 

Индира Бегайдар, тілші: 
- Қарағанды облысында 291 мың жас бар. Оның 4,6 пайызында 

жұмыс жоқ. Жастар жылынан күтер үміт көп. Ең бастысы, жалаң 
флешмоб, ұран емес, нақты нəтиже күтеміз. 

Парламенттің жоғары палатасы еліміздегі ертеңі үшін бейжай 
қарамайтын жастарды 7 ақпан күні Сенатқа шақырады. Бүкпесіз ой, 
ашық пікір, озық идея сол жерде айтылады. Өйткені, қазіргі жастар 
кешегінің көзімен емес, бүгінгінің биігінен қарайды. 
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Жас Алаш 
Дата: 21.01.2019 
Ссылки: https://zhasalash.kz/23287/ 
 

«Нұр отан» «тышқан аулаған» студенттерге ара түсті 
 

Президенттің биылғы жылды «Жастар жылы» деп жариялағаны 
Семей медицина университетінің ІІІ курсында оқып жүрген 2 студентіне 
оң əсер еткен сыңайлы. Осыдан біраз уақыт бұрын университет 
кітапханасының компьютерін пайдаланған олардың «тышқанды» 
(«мышка») өздерімен алып кеткені оқу орнының басшылығын тік 
тұрғызды. Университет ректораты оқу орнының ішкі тəртібін бұзып, 
«тышқан» ұрлаған» екі студентті де қатаң айыптап оқудан шығаруға 
ұмтылған болатын. Алайда, университет басшылығының бұл шешімі 
əлеуметтік желіде қызу талқыға түсіп, ақырында мəселеге облыс əкімі 
Даниал АХМЕТОВ араласуға тура келгені өз алдына бір қызық. Сол 
орайда, «Нұр отан» партиясының ШҚО филиалының басшысы 
Әнуарбек МҰХТАРХАНОВ Ахметовтен тапсырма ала сала, шұғыл атқа 
қонып, Семей медицина университетіне жедел жетіп келді. Семей 
қаласының əкімі Ермак СӘЛІМОВТІ, қалалық мəслихат хатшысы 
Бейсенбек АҚЖАЛОВТЫ, партияның Семей филиалы төрағасының 
орынбасары Зүлфия ФАЗЫЛЖАНҚЫЗЫН, тіпті, қалалық ІІБ басшысы 
Дулат ҚАЗАҚБАЕВТЫ да қоса ерте барып, партияның «ойнап 
отырмағандығын» байқатқандай болды. 

Билік өкілдерінің алдында университеттің ішкі тəртібі қатаң 
бақыланатынын жəне оны студенттердің барлығы жақсы білетіндігін 
айтып ақталған университет ректоры Ерсін ЖҮНІСОВ Ә.Мұхтарханов 
пен Е.Сəлімовке шара қолдану сол себептен туындағанын мəлімдеді. 
Дегенмен, өзара тілдесуден кейін екі студенттің де оқуын одан ары 
қарай жалғастыра беретіні, ендігəрі мұндай қателікті қайталамайтыны 
белгілі болды. Әрине, дəрігер болсам деп барып, осындай қолайсыз 
жағдайға тап қылған балаларына қай ата-ана болсын алаңдайтыны рас. 
Басқосуда студенттердің бірінің анасы қан қысымы көтеріліп тұрғанын 
айтып, мəселеге қатысты қатты қиналғанын білдірді. 

Қош, сонымен, екі студент те «Нұр отанның» арқасында оқудан 
шығудан аман қалды. Армандаған мамандығынан компьютердің 
«тышқанын» алып кетіп, қол үзіп қала жаздаған жастарға Ахметовтің 
ара түскені де адамгершілік болар. Бірақ, осы «Нұр отанның» тайлы-
тұяғы қалмай тұра жүгіретіндей жай ма еді?.. Дабыралатып, жұмыс 
тобын құрып алашапқын болмай-ақ, қала əкімі Сəлімовтің өзі жаймен 
ғана қоңырау шала салса да бітетін шаруа екені көрініп тұр ғой. Әлде, 
ректор Жүнісовке «Нұр отанның» қалалық филиалының да, əкімнің де 
сөзі өтпеді ме екен?.. Одан гөрі сайлау таяғанда «тышқан-тірлікпен» 
тəртіп бұзған екі студентке ара түсу партияның жарнамасын күшейтуге 
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таптырмас мысал болған сияқты. Компьютердің «тышқаны» құрғыр да 
қайдағы бір мəтелді еске түсіреді: «Бүркіт қартайғанда тышқан 
аулайды» деген осындайда айтылатын болса керек. 

 
 

BNews.KZ 
Дата: 21.01.2019 
Ссылки:https://bnews.kz/kz/news/zhastar_zhilinda_aktobelikterge_undeu
_zhariyalandi 
 

"Жастар жылында" ақтөбеліктерге үндеу жарияланды 
 

Сондай-ақ, аталған үндеу Елбасының "Рухани жаңғыру" жəне "Ұлы 
даланың жеті қыры" атты мақалаларында көрсетілген бағыттарды 

жүзеге асыру мақсатында жарияланып отыр. 
Ақтөбе қаласының белсенді жастары елімізде 2019 жыл "Жастар 

жылы" болып жариялануына байланысты, сондай-ақ Елбасының 
"Рухани жаңғыру" жəне "Ұлы даланың жеті қыры" атты мақалаларында 
көрсетілген бағыттарды жүзеге асыру мақсатында қаланың барлық 
жастарына үндеу жариялайды. 

"- Бойымызда ұлттық құндылықтарды дарытуға; 
- Қасиетті де құтты мекеніміз – Ақтөбе қаласының əлеуметтік-

экономикалық дамуына өзіміздің үлесімізді қосуға; 
- Отбасылық құндылықтарды сақтауға, оны күшейтуге; 
- Отан алдындағы əскери борышымызды абыроймен өтеуге; 
- Құқықбұзушылық пен ұсақ тəртіп бұзушылыққа, сыбайлас 

жемқорлыққа мүлдем төзбеуге жəне олардың алдын алуға бағытталған 
іс-шаралар жүргізуге; 

- Бойымызда радикалды идеологияға қарсы рухани иммунитет 
қалыптастыруға; 

- Шылым шегу мен алкогольдік өнімдерден жəне денсаулыққа 
зиянды заттардан бойымызды аулақ ұстауға, сондай-ақ оларға қарсы 
жұмыс жасауға; 

- Қайырымдылық жəне экологиялық акцияларға белсенді 
қатысуға; 

- Салауатты өмір салтын ұстануға; 
- Адал еңбек етіп, бойымызда адамгершілік қасиеттерді одан əрі 

дамытуға қаламыздың барлық жастарын шақырамыз", - деді қалалық 
жастар ресурстық орталығының басшысы Жандос Табылғанов.  

Еске салсақ, Қазақстан халқына арнаған соңғы Жолдауында 

Президент 2019 жылды Жастар жылы деп жариялауды ұсынған 
болатын. Өз сөзінде Мемлекет басшысы жастар мен отбасы 
институтын қолдау шаралары мемлекеттік саясаттың басымдығына 
айналу қажеттігін жеткізді. 
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"Жастардың барлық санатын қолдауға арналған шараларды 
толық қамтитын əлеуметтік сатының ауқымды платформасын 
қалыптастыру керек. 2019 жылды "Жастар жылы" деп жариялауды 
ұсынамын", - деді Нұрсұлтан Назарбаев. 

Осыдан кейін Елбасының Жарлығымен 2019 жыл Жастар жылы 
деп жарияланды. 

 
 

Казинформ 
Дата: 21.01.2019 
Ссылки: https://www.inform.kz/kz/kazakstanda-zhastarga-arnalgan-
kibersport-akademiyasy-kurylady_a3490230 
 

Қазақстанда жастарға арналған киберспорт академиясы 
құрылады 

 
«Қазақстанда жастарға арналған киберспорт академиясы 

құрылады. Алғашқы орталық жақын айларда Астанада ашылады. 
Орталық Esports Academy жұмыс атауын алды жəне ол үшін 
бағдарлама, ұйымдастыру жəне жарақтандыру туралы жоспар 
əзірленді. Сондай-ақ, техникалық талаптар мен кадрлық құрам 
бекітілді», - делінген «Цифрлық Қазақстан» мемлекеттік 
бағдарламасының Фейсбук парақшасында. 

Аталған дерекке сүйенсек, академия базасында CS:GO тəртібі 
бойынша жаттығу, оқу, шеберлік сағаттары жəне 12-20 жас 
аралығындағы жасөспірімдерге арналған турнир өткізіледі. Бұл базалық 
оқу-жаттығулар кездейсоқ таңдау емес. Бұл тəртіп əлемде кеңінен 
танымал, көптеген команда мен ұйымдар бар жəне осы тəртіппен кең 
ауқымды турнирлер өтеді. 

«Академияға ата-ана баласымен келіп барлық сұрақтарына жауап 
ала алады. Яғни, киберспорт деген не, өзін қалай ұстау керек, баланы 
ойнауға тыйым салу қажет пе жəне тағы басқа. Бүгінде киберспортты - 
мүмкіндіктер спорты деп атауға болады. Киберспорттағы жеңіс пен 
нəтиже көбінесе талдау, стратегия, командалық жұмыс жəне 
спортшылардың бейіміне байланысты», -деп көрсетілген мəлімдемеде. 

Қазақстанда алдын ала бағам бойынша кибер-индустрия 
контентінің 1,5 млн шамасында белсенді пайдаланушысы мен 
қолданушылары бар. Киберспортпен мыңдаған жастар əуестенеді, 
бірақ кəсіби түрде айналысушылар саны бірнеше ондаған ғана. 

Айта кетер болсақ, əлемнің дамыған елдерінде киберспорт - 
арнайы спорт түрі ретінде мойындалып, ол Олимпиада ойындарының 
ресми емес тізіміне енгізілді. 

https://www.inform.kz/kz/kazakstanda-zhastarga-arnalgan-kibersport-akademiyasy-kurylady_a3490230
https://www.inform.kz/kz/kazakstanda-zhastarga-arnalgan-kibersport-akademiyasy-kurylady_a3490230
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Сондай-ақ, хабарламада елімізде аталған спортты дамыту мен 
танымал ету жолында «Qazaq Cybersport Federation» федерациясы 
жұмыс істейтіні айтылған.   
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ЗАРУБЕЖНЫЕ СМИ 
 

CA-News.org 
Дата: 20.01.2019 
Ссылки: https://ca-news.org/news:1491076/ 
 
Эксперты ООН призвали Японию запретить телесные наказания 

детей 
 

Дети в Японии – одной из самых богатых стран мира – 
сталкиваются с различными проблемами: травля в школе, сексуальная 
эксплуатация, нищета. 

Кроме того, стремительное старение населения и низкий уровень 
рождаемости привели к демографическому кризису. Однако 

правительство Японии принимает меры по борьбе с этими явлениями, 
пишут Новости ООН. 

Как в Японии борются с нищетой и самоубийствами среди 
подростков. 

Чтобы справиться с кризисом, власти Японии, по словам 
министра Японии по делам ООН Масато Отака, укрепляют систему 
социальной поддержки всех граждан страны, включая детей. 

В частности, уже в этом году детские сады будут бесплатными для 
всех семей, а в 2020 году малоимущих освободят от оплаты за учебу в 
ВУЗах. «В 2012 году 16,3% детей в Японии жили за чертой бедности, а 
сегодня этот показатель снижен до 13,9%», - сообщил министр. 

Кроме того, в 2018 году минимальный возраст вступления в брак 
для юношей и девушек подняли до 18 лет – эта мера, правда, вступит 
в силу лишь через 3 года. 

В связи с высоким уровнем самоубийств среди подростков в 
японских школах ввели систему отслеживания случаев травли и 
увеличили число школьных психологов. Для детей открыли также 
«горячую линию» психологической помощи, по которой в 2017 году от 
несовершеннолетних японцев поступило 13 тыс. «сигналов SOS». 

Эксперты ООН призвали запретить телесные наказания детей 
Несмотря на эти достижения, эксперты Комитета ООН по правам 

ребенка отметили, что, учитывая экономические возможности Японии, 
положение детей в этой стране в целом «оставляет желать лучшего». 

У них вызывают обеспокоенность, в частности, случаи, когда 
детей отнимают у семьи и помещают в детские дома, запрещая при 
этом общаться с родителями. Кроме того, при разводе один из 

родителей также лишается возможности видеться с ребенком. 
Система образования, по мнению членов Комитета, поощряет 

высокую степень конкуренции и ориентирована на «отличников». Они 
также считают недопустимым тот факт, что к уголовной 
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ответственности привлекают с 14 лет, а 18-летних могут приговорить к 
смертной казни. 

Как отметили в Комитете, хотя жестокое обращение с детьми 
закон запрещает, родители имеют право применять телесные 

наказания в отношении детей, и эта практика широко распространена в 
обществе. 

В ответ на это представитель японского правительства заявил, 
что в законодательстве отсутствует юридическое понятие «телесного 
наказания», а родители, как правило, «в воспитании руководствуются 
интересами детей». 

 
 

Информационно-аналитический Центр 
Дата: 20.01.2019 
Ссылки:https://ia-centr.ru/publications/pochemu-perspektivnye-
uchyenye-rabotayut-v-kazakhstane-a-ne-uezzhayut-za-rubezh/ 
 

Почему перспективные учёные работают в Казахстане, а не 
уезжают за рубеж 

 
Героини Forbes Woman Kazakhstan – представительницы нового 

поколения казахстанской науки. Они работают над отечественными 
проектами, но имеют зарубежное образование и регулярно общаются с 
иностранными коллегами, благодаря чему могут адекватно оценить 
нынешнее состояние и перспективы развития науки в Казахстане. 

Дана Акилбекова, биофизика 
Биофизик Дана Акилбекова с этой осени присоединилась к 

исследовательской группе профессора Мюллера в Швейцарской 
высшей технической школе Цюриха (ETH Zurich). Команда работает 
над созданием живых костных тканей вне человеческого организма с 
помощью 3D-биопринтера. 

- Проект позволит сократить количество животных, используемых 
в опытах. Так, заживляющие свойства лекарств можно проверить в 
пробирке на специально напечатанных с дефектами моделях костей, – 
объясняет учёный. – Мы печатаем не пластиком, а живыми 
человеческими клетками, для сохранения которых необходимы 
благоприятные условия. Поэтому вместе с клетками нужно печатать 
специальный гель. Я работаю над его созданием. 

Дану, пожалуй, можно назвать одной из самых узнаваемых 
молодых учёных Казахстана – она выступает с лекциями, охотно даёт 
интервью, помогает начинающим исследователям в рамках 
основанного с единомышленниками менторского проекта scienet.kz. 
Все ради того, чтобы привлечь внимание общественности к науке. 
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- В Европе публичность учёного – это нормально. Здесь даже есть 
отдельные департаменты в министерствах образования и науки, 
ответственные за коммуникации и популяризацию отрасли. В 
Казахстане 25 тыс. учёных, что очень мало, поэтому для нас важно, 

чтобы люди хотели идти в науку. Многие ведь просто не понимают, чем 
занимаются казахстанские учёные, так что нам пора научиться 
доступным языком рассказывать о своей работе, – считает 
собеседница. 

О том, насколько непонятной деятельность учёных может 
казаться со стороны, Дана знает на собственном опыте. В начале 
прошлого года в отечественных СМИ появилась новость о том, что она 
открыла новый способ борьбы с раком. Казалось бы, 
неправдоподобность такого заголовка не должна вызывать сомнений, 
но журналистов девушка не винит, ведь они опирались на заметку 
официального министерского сайта. Выходит, чиновники зачастую не 
могут правильно преподнести новости научного сообщества. 

- Та же проблема с Нобелевской премией. Она усиливает 
стереотип о том, что научные открытия принадлежат одному человеку. 
На самом деле наука – самая командная игра из всех. В прошлом году 
Нобелевскую премию за открытия, связанные с гравитационными 
волнами и чёрными дырами, присудили трём исследователям, хотя те 
сотрудничали в международном проекте LIGO с ещё двумя тысячами 
физиков. При этом нельзя сказать, что вклад лауреатов важнее, – 
говорит Дана. 

Она также отмечает, что традиционный показатель 
состоятельности учёного – количество публикаций и цитирования – не 
всегда отражает настоящий успех. 

- В нашей сфере применяется h-индекс. Мой индекс – 5, то есть я 
написала как минимум пять статей, каждую из которых процитировали 
как минимум пять раз, – объясняет она. – Это хорошая метрика, 
позволяющая оценить, насколько значима работа для других людей. Но 
это же просто цифра. Для меня успех – это когда ты к 60 годам не 
потерял научную любознательность, умеешь найти баланс между 
работой и личной жизнью. 

Дана признаётся, что сама иногда разрывается между наукой и 
семьей. Хотя с профессиональной точки зрения она хотела бы остаться 
в Цюрихе, в Казахстане у неё муж и дочь. Но, по её словам, 
большинство уехавших за рубеж не по «Болашаку» казахстанцев 
предпочитают не возвращаться, по крайней мере пока не реализуются 
в работе. Основная причина – уровень поддержки науки. Так, учёные со 
степенью PhD в Европе получают минимум $50 тыс. в год. Если в 
развитых странах доля затрат на научные исследования равна 3–4% от 
ВВП, то в Казахстане этот показатель гораздо ниже – 0,14%. Наука же 
может существовать только за счёт государственной поддержки, так как 
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требует больших инвестиций, которые окупятся только через 20–30 
лет. 

Насиба Байматова, экология 
- Всем известно, что с финансированием у нас проблемы, 

особенно когда дело касается не прикладных, а фундаментальных 
исследований. Больше внимания уделяется коммерческому 
применению. Фундаментальные исследования могут длиться годами и 
на первый взгляд не приносить видимых результатов, но без них 
прикладная наука не выживёт, – говорит Насиба Байматова, старший 
научный сотрудник алматинской лаборатории «Экология биосферы» 
Центра физико-химических методов исследования и анализа. 

Работа команды Насибы (в ней около 20 человек) относится и к 
фундаментальным, и к прикладным исследованиям: учёные 
разрабатывают методики для анализа объектов окружающей среды, 
ориентированные на контроль загрязнений. Цель в том, чтобы создать 
простые, но эффективные и точные методы, не требующие больших 
затрат и доступные развивающимся странам. Сама Насиба вот уже 
восемь лет занимается определением концентраций летучих 
органических соединений в воздухе. 

- Воздух – это необъятный объект. Для определения 
загрязнителей необходимо уловить, удержать и транспортировать 
образцы в лабораторию, попутно не загрязнив. Стандартные методы, 
такие как отбор воздуха в канистры или специальные пакеты, не только 
дорогостоящие, но и очень трудоёмкие. В рамках моей PhD-
диссертации мы разработали более экономически выгодные методы 
как отбора воздуха, так и определения концентрации загрязнителей. 
Вот уже пять лет раз в год с применением разработанных методик 
проводим мониторинг в Алматы, – рассказывает собеседница. 

Такой анализ коллега Насибы недавно провела во вьетнамском 
Хошимине, считающемся одним из самых грязных городов мира. 
Результаты почти аналогичны показателям Алматы. Среди 
казахстанских городов проанализирован воздух также в Талдыкоргане 
в рамках научного проекта местной школьницы. На то, чтобы охватить 
другие крупные города, пока нет бюджета. 

- К проблемам экологии люди относятся предвзято. В последний 
раз при распределении грантов говорили, что важнее разработки, 
применимые в промышленности. Я с этим категорически не согласна, – 
говорит Насиба. – Уже доказано, что загрязнённый воздух повышает 
риск возникновения многих заболеваний, включая болезнь 
Альцгеймера. Летучие органические соединения образуются как от 
выхлопных газов, так и от продуктов неполного сгорания, то есть даже 
при сжигании листьев. Большинство из этих соединений являются 
канцерогенными – вызывают рак. 
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По словам ученого, в развитых странах мониторинг концентрации 
таких загрязнителей взят под контроль. Сложно сказать, что о 
масштабах проблемы в Казахстане не знают, ведь результаты 
исследований лаборатории публикуются в республиканских и 

международных научных журналах, отчёты направляются в 
Министерство образования и науки. 

- У нашего проекта нет специального приложения или сайта, но 
мы стараемся говорить о проблеме везде, где можем. Придать теме 
публичность может отдельный человек, который будет разбираться в 
науке, менеджменте и коммуникациях. Я не могу этим заниматься, 
иначе придется бросить науку, но это буду уже не я, – делится Насиба. 

Айжан Аубекерова, биофизика 
Айжан Аубекерова работает в Национальном центре 

государственной научно-технической экспертизы и вовлечена в 
решение проблем казахстанской науки на административном уровне. 

- У нас есть хорошие молодые учёные, но они работают на 
энтузиазме, не рассчитывают на государственную поддержку, а 
стараются выиграть другие гранты. В принципе, так наукой в 
Казахстане можно заниматься, но у меня не получилось. Когда я в 2016 
вернулась после PhD из Великобритании, в стране был кризис. Мне 
удалось найти работу в лаборатории КБТУ, где мы пытались создавать 
биоразлагаемые импланты, но из-за нехватки денег результатов не 
было, – рассказывает Айжан. 

Проработав в КБТУ меньше года, она устроилась в центр 
экспертизы. Так у неё появилась возможность посмотреть, в каком 
состоянии находится наука Казахстана в разных сферах. В её 
обязанности входит сотрудничество с зарубежными экспертами, 
которые оценивают научные работы наших учёных, когда те подают 
заявку на государственный грант. 

- Комитет науки МОН РК организовывает национальный научный 
совет, состоящий из предпринимателей и учёных, которые выносят 
решение по проектам. Но он не объясняет, почему отдает кому-либо 
предпочтение. Мы же на этапе экспертизы даём учёным развёрнутый 
ответ от иностранных специалистов. Ученые ожидают, что если их 
проект набрал высокий балл у нас, то получит грант и на следующей 
стадии. Но так бывает не всегда. Поэтому сейчас происходит 
пересмотр схемы распределения финансирования, но реагируют на 
предложения медленно, – объясняет ситуацию Айжан. 

Ещё одно несовершенство грантовой системы – время выдачи 
денег. Они выделяются спустя несколько месяцев после объявления 
результатов конкурса, но отсчёт проекта ведётся с момента принятия 
решения. Когда через полгода после конкурса требуют отчёт о 
проделанной работе, учёные, как правило, способны мало что показать, 
ведь на закуп реагентов и аренду оборудования нужны деньги. 
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- Также много бумажной волокиты. До сих пор наряду с 
электронной версией просят сдавать бумажную, – отмечает Айжан. – 
От учёных требуют слишком много публикаций – три в год. А что делать, 
если твои исследования показали негативные результаты? Из-за такого 

давления многим приходится публиковаться в нелегитимных журналах. 
По предоставленным Айжан данным, в конкурсе на грантовое 

финансирование в конце 2017 года (для проектов на 2018–2020 годы) 
из 4000 заявок наибольшее количество было одобрено в приоритете 
«Рациональное использование природных ресурсов» – 302 проекта 
одобрено из 1043. Этому приоритетному направлению выделена 
наибольшая сумма денег – более 7,7 млрд тенге, или 27% от 
выделенных средств. 

Что касается отзывов зарубежных экспертов о работах 
казахстанских учёных, то часто встречаются комментарии об 
актуальности местных исследований. В частности, наши учёные 
ссылаются на устаревшие источники, вплоть до статей 70-х годов. Это 
зачастую вызвано языковым барьером. Многие наши учёные не знают 
английского, из-за чего не имеют доступа к передовым публикациям. 

- А наше информационное поле очень скудное. Сайты научных 
центров в большинстве случаев нечитабельны, тяжело найти 
узкопрофильных специалистов, – говорит девушка. 

 
 

CA-News.org 
Дата: 21.01.2019 
Ссылки: https://ca-news.org/news:1491344 
 

«Чем больше знаний, тем мы сильнее»: Мирзиеев пообщался с 
узбекской молодежью в ФРГ 

 
В Берлине президента Шавката Мирзиёева с большой радостью 

встретила группа узбекской молодежи, учащейся и занимающейся 
научной деятельностью в Германии. У резиденции, где расположилась 
делегация страны, состоялась искренняя беседа, сообщила пресс-
служба главы государства. 

Президент поинтересовался учебой и делами, планами и 
стремлениями наших соотечественников. 

– Развитые государства достигли результата благодаря научному 
подходу во всём. Мы тоже находимся в процессе больших изысканий. 
Все наши усилия нацелены на то, чтобы идти вровень с миром, создать 
достойные условия жизни для народа. Мы осуществим реформы с 
такой передовой молодежью, как вы. Каждая сфера жизни Узбекистана 
с нетерпением ждет ваших знаний и "ноу-хау". Чем больше у нас 
знаний, тем мы сильнее, - сказал Шавкат Мирзиёев. 

https://ca-news.org/news:1491344
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Президент пожелал молодежи успешного завершения учебы, 
исследований и предложил направить полученные знания и опыт на 
развитие Узбекистана. 

 

 
Информационно-аналитический Центр 
Дата: 21.01.2019 
Ссылки:https://ia-centr.ru/publications/kazakhstan-oryssha-
kazakhstanskie-zhurnalisty-i-blogery-poznakomyatsya-s-tsentrami-
kazakhskogo-yazyk/ 
 

«Казахстан орысша»: казахстанские журналисты и блогеры 
познакомятся с центрами казахского языка и культуры в Москве 

 
С 27 по 30 января в Москве пройдет пресс-тур молодых 

казахстанских журналистов и блогеров, которые познакомятся с 
центрами изучения казахского языка и культуры, действующими в 
российской столице, с жизнью казахской диаспоры и казахстанских 
студентов в Москве, встретятся с российскими экспертами и учеными, 
специализирующимися на изучении Казахстана. 

Пресс-тур открывает серию мероприятий в рамках межстранового 
проекта «Қазақстан орысша», цель проекта - расширение партнерства 
между. Россией и Казахстаном в гуманитарной, информационной, 
культурной и исторической сферах, укрепление контактов между 
структурами, занимающимися сохранением казахского языка и 
культуры в Российской Федерации, научно- аналитическими центрами 
по изучению казахстанской истории и медиа- сообществом Республики 
Казахстан. 

Участники пресс-тура посетят знаковые для казахской истории и 
культуры места в российской столице – могилу лидера партии «Алаш» 
Алихана БУКЕЙХАНОВА на Донском кладбище, школу и музей имени 
Героя Советского Союза Алии МОЛДАГУЛОВОЙ, встретятся с 
представителями молодежной организации «Жас тұлпар», 
объединяющей казахстанскую молодежь, обучающуюся в российских 
учебных заведениях. 

Важным пунктом пресс-тура станет встреча с руководством и 
преподавателями Центра казахского языка и культуры Московского 
государственного лингвистического университета, который в прошлом 
году отметил 15-летний юбилей. Также планируется экскурсия в музей 
Посольства Республики Казахстан в Российской Федерации. 

Участники пресс-тура примут участие в работе круглого стола 
«Информационное присутствие Казахстана в России - образ России в 
Казахстане», который откроется 29 января в 10.00 на площадке 
исторического факультета МГУ им. М.В. Ломоносова. В ходе заседания 
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планируется обсудить актуальные проблемы сотрудничества двух 
стран в информационной сфере. 

Завершится пресс-тур экскурсией в Соборную мечеть Москвы и 
встречей с имамом казахской общины. 

В пресс-туре примут участие известные молодые журналисты, 
представители ведущих казахстанских СМИ и медиа-холдингов – 
информационного агентства «Хабар» и компании «Казконтент», 
являющейся один из крупнейших игроков в сфере интернет и медиа в 
Казахстане, а также популярные видеоблогеры казахстанского 
сегмента YouTube. 

Мероприятие пройдет в рамках деятельности российско-
казахстанского  

IQ-Клуба. Организаторы пресс-тура: Информационно-
аналитический центр по изучению постсоветского пространства и 
экспертный клуб «Урал-Евразия». 

 


